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(Az ülés kezdetének időpontja: 10 óra 01 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

RITTER IMRE nemzetiségi képviselő, a bizottság elnöke, a továbbiakban 
ELNÖK: Jó napot kívánok, hölgyeim és uraim! Köszöntöm a nemzetiségi szószólókat, 
munkatársainkat, a meghívottakat, a sajtó képviselőit és a megjelent érdeklődőket. 
Külön is szeretném köszönteni dr. Pintér Sándor belügyminiszter urat, 
miniszterelnök-helyettest, Pogácsás Tibor önkormányzati államtitkár urat, Langerné 
Victor Katalin helyettes államtitkár asszonyt, Batyi Róbert urat a Belügyminisztérium 
Társadalmi Felzárkózásért Felelős Helyettes Államtitkárságáról, Vecsei Miklós 
miniszterelnöki biztos urat, Sztojka Attila kormánybiztos urat, a Társadalmi 
Esélyteremtési Főigazgatóság főigazgatóját, Balogh Csaba urat a Társadalmi 
Esélyteremtési Főigazgatóságról. Szintén nagy örömmel és tisztelettel köszöntöm dr. 
Szalayné dr. Sándor Erzsébetet, a Magyarországon élő nemzetiségek jogainak 
védelmét ellátó biztoshelyettes asszonyt, dr. Török Tamás titkárságvezető urat, 
valamint dr. Kiss Balázs urat az Alapvető Jogok Biztosa Hivatalából. Tájékoztatom az 
ülésen résztvevőket, hogy a bizottság ülése a belső televíziós hálózaton közvetítésre 
kerül. 

A 2018-as parlamenti választás, majd a Magyarországi nemzetiségek 
bizottsága elnökévé történt kinevezésemet követően bevezettem azt a gyakorlatot, 
szokásjogot, hogy a bizottsági ülések elején ábécé sorrendben mindig más és más 
nemzetiség anyanyelvén is köszöntöttem a bizottsági ülés résztvevőit, ahogy mondani 
szokták, a jóisten a legjobb rendező, mert a mai ülésen éppen roma nyelven kellene 
köszöntenem az ülés résztvevőit. De mivel Farkas Félix roma szószóló egyúttal 
bizottságunk egyik alelnöke is, így kihasználom a házszabály nyújtotta lehetőséget, és 
a roma nyelvű köszöntő és egy rövid napirend előtti bevezető idejére átadom az ülés 
vezetését Farkas Félix alelnök úrnak. 

 
(Az ülés vezetését Farkas Félix, a bizottság alelnöke veszi át.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Patyivale Rajale thaj Romnyale! 

Patyivasa thaj kamipesa naisarav Tumen le Ungriko Themeske Cinipengo Besipe. 
Tisztelettel és szeretettel köszöntöm önöket a Magyarországi nemzetiségek bizottsága 
mai ülésén. Engedjék meg, hogy külön nagy szeretettel és tisztelettel köszöntsem 
Pintér Sándor miniszterelnök-helyettest, miniszter urat, köszöntsem Langerné Victor 
Katalin helyettes államtitkár asszonyt szintén a Belügyminisztériumtól, államtitkár 
urat, Vecsei Miklós miniszterelnöki megbízott urat és Sztojka Attila kormánybiztost, 
aki egyben a Társadalmi Esélyteremtési Főigazgatóság főigazgatója is. Természetesen 
szeretnék köszönteni minden munkatársat, aki eljött és megtisztelte a bizottsági 
ülésünket, és köszönteném természetesen az országos önkormányzatok elnökeit, így 
Agócs János elnök urat is, természetesen a bizottság minden tagját és minden 
érdeklődőt, aki megtisztelte a mai ülésünket. 

Nagy öröm számomra, hogy minden évben a bizottságunk napirendre tűzi e 
fontos megbeszélést, hisz ebből láthatjuk, hogy az az ügy, amit mi, nemzetiségek 
képviselünk, milyen irányban halad. Én úgy gondolom, hogy nekünk, roma 
nemzetiségnek az az érdekünk, hogy a roma felzárkózás mielőbb odaérjen, hogy mi is 
el tudjuk mondani, mint a többi nemzetiség, hogy eljutottunk arra a szintre, hogy már 
nem kell roma felzárkózásról beszélnünk. Jó reményeink vannak, hiszen a romaügy a 
Belügyminisztériumhoz tartozik. Én nagyon hálás vagyok ezért, hiszen tudhatjuk, 
hogy a 13 nemzetiség közül a romáknak nem ugyanaz a problémájuk, mint a 12 másik 
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nemzetiségnek, és én úgy gondolom, hogy kiemelt figyelmet kaphat, és kell is, hogy 
kapjon, hiszen a roma felzárkózás, amiről folyamatosan beszélünk, talán így 
hatásosabb lehet. 

Én személy szerint nagyon jó munkakapcsolatot alakítottam ki a 
Belügyminisztériummal, nagyon sok közös programon veszünk részt, helyettes 
államtitkár asszonnyal szinte már bejártuk az országot keresztben-hosszában, vittük a 
lehetőségeket, illetve a tájékoztatásokat a Roma Platform keretein belül. Nagyon sok 
embert értünk el. Azt gondolom, talán ez is az egyik alappillér a romák helyzetének a 
javításában. Természetesen még főosztályvezetőként Sztojka Attila kormánybiztos 
úrral is igen jó munkakapcsolatunk volt, és remélem, hogy ezután is az lesz. Ehhez 
viszont azt kérem, illetve azt remélem, mivel a romaügy ciklusokon átívelő 
kormányzati programokat jelent, abban reménykedem, hogy ’22 után is a jelenlegi 
kormány önökkel együtt, az önök irányításával együtt tovább viheti ezt a nagyon 
nehéz feladatot. Így az ünnepek előtt, mivel nem valószínű, hogy találkozunk addig, 
hadd kívánjak mindenkinek erőt, egészséget és természetesen meghitt ünnepeket! 
Köszönöm szépen, hogy meghallgattak. 

 
(Az ülés vezetését Ritter Imre, a bizottság elnöke veszi át.) 

 
ELNÖK: Alelnök úr, köszönöm. Kérem, hogy a járványügyi készültség idején 

irányadó szabályokat betartva a felszólalók kivételével mindenki a száját és az orrát 
eltakaró módon hordja a maszkját. Köszönöm. 

A jelenléti ív alapján megállapítom, hogy a bizottságunk határozatképes: 12 fő 
bizottsági tag személyesen van jelen. Kissné Köles Erika szlovén nemzetiségi szószóló 
helyettesítéssel bízta meg Szuperák Brigitta ukrán nemzetiségi szószólót. Ennek 
alapján 13 szavazattal kezdjük el a munkánkat. 

A mai ülés napirendjét előzetesen írásban kiküldtük. Kérdezem, hogy azzal 
kapcsolatban van-e valakinek észrevétele, módosító javaslata. (Nincs jelentkező.) Ha 
nincs, felteszem szavazásra. Aki a kiküldött napirenddel egyetért, kérem, 
kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) Köszönöm. Ki van ellene? (Szavazás.) Ki 
tartózkodik? (Szavazás.) Tartózkodás és ellenszavazat nélkül 13 egyhangú igen 
szavazattal a napirendet elfogadtuk. 

Dr. Pintér Sándor belügyminiszter éves meghallgatása 

Az 1. napirendi pontunk az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. törvény 41. 
§-a alapján dr. Pintér Sándor belügyminiszter úr éves meghallgatása. Ismételten 
köszöntöm belügyminiszter urat és munkatársait. Tájékoztatom vendégeinket, hogy a 
ma reggel megküldött három írásos tájékoztató anyagot - “A zene felemel” 
tájékoztatót a közösségi zeneoktatási programról, “A grundon innen, grundon túl” és 
a “Jelenlét” a felzárkózó települések tevékenységéről tájékoztató kiadványokat - az 
engedélyemmel a titkárság kiosztotta a bizottsági tagoknak. Köszönjük szépen. 

A meghallgatás lebonyolításához javaslom, hogy előbb hallgassuk meg 
miniszterelnök-helyettes úr tájékoztatóját, majd egy körben bizottságunk tagjai 
tegyék fel az esetleges kérdéseiket, utána meghallgatjuk a válaszokat, kérem, hogy 
másodszori kérdésfeltevésre csak kivételesen fontos esetben kerüljön sor. 
Amennyiben ezzel a bizottságunk tagjai egyetértenek, és nincs más észrevétel, akkor 
átadom a szót miniszterelnök-helyettes úrnak. 

Dr. Pintér Sándor expozéja 

DR. PINTÉR SÁNDOR belügyminiszter: Köszönöm szépen, elnök úr. 
Köszöntöm a bizottságot, és köszönöm, hogy a bizottság vette a fáradságot, és 
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meghallgatja a Belügyminisztériumot a 2020. év és bizonyos mértékig a 2021. évben 
kifejtett tevékenységéről. Azt szeretném majd kérni, hogy én a központi és a 
miniszteri feladatokhoz kötődő döntésekről, illetve ezekről az eredményekről 
adhassak számot, és szeretném, hogy a jelenlévő kollégáim majd a saját területükről, 
ha elnök úr úgy gondolja, egy-egy kiegészítést tegyenek, mert így teljes egészében a 
Belügyminisztérium tevékenysége ezen a területen, és a másik dolog meg az, hogy 
nem szeretnék a kollégáim tollával ékeskedni. Szeretném, ha az általuk a saját 
területükön elvégzett munkát ők mondhatnák el és ennek az eredményét, a 
dicséreteket is reményeim szerint ők arathatnák le. 

2019. május 1-jével került a Belügyminisztériumhoz ez a szakterület, és 2020 
az első olyan év, amikor teljes évet tudtunk zárni. Hozzá kell tegyem, hogy nagyon 
nehéz viszonyok között végeztük a 2020. év munkáját, hisz közben a pandémia 
Magyarországot elérte, és gyakorlatilag a mindennapos munkánkat egy jelentős 
részében akadályozta. De ez nem akadályozott meg bennünket teljes mértékben, hogy 
a kitűzött cél irányába menjünk. Legelőször is miben tudott a Belügyminisztérium 
mást mondani? Mi az előzményekre építettünk, azokra az előzményekre, amely 
alapokat még Balog Zoltán miniszter úr tette le, Kásler miniszter úr volt az, aki 
megfelelő módon ezeket még átdolgozta és célul tűzte, de a Belügyminisztérium volt 
az, amely 2019. május 1-jétől a jelenlegi eredményeket végül is elérte. 

Ezek a többletek, amelyeket mi tettünk hozzá, mindenekelőtt a 
Belügyminisztérium szervezési, irányítási rendszerének a sajátosságait mutatják, 
tehát gyors döntés, a döntések után a feladatok kiszabása, a feladatok kiszabását 
követően annak a végrehajtása és a végrehajtás ellenőrzése. Ehhez nemcsak a 
Belügyminisztérium felsővezetése, hanem a rendőrség vezető munkatársai, a 
büntetés-végrehajtás munkatársai, az önkormányzati terület teljes egészében 
háttérként odaállt, a kijelölt helyettes államtitkárság, a főosztály az egész elképzelés 
mögé. Az elképzelés szerint még a társadalmasítás is a feladatunk közé került, 
mindenekelőtt az egyházak bevonása a területre, amit minden egyes egyháznak, 
amely részt vesz ebben a munkában, itt is megköszönök, és gyakorlatilag a 
társadalmasítás mellett az önkormányzatok, az oktatási intézmények bevonása is, 
több egyetemmel való együttműködés, a Budapesti Műszaki Egyetemmel, korábban a 
Szent István Egyetemmel, a mezőgazdasági területekkel való együttműködés, szintén 
segítette a mindennapos elképzeléseinket. 

Milyen elképzelésváltozás volt? Egyértelmű volt számunkra, hogy egyszerre a 
felzárkózást nem lehet megoldani. Több száz éven keresztül próbálták ezt 
megvalósítani, mégis csekély volt a siker. Mi úgy gondoltuk, hogy részekre bontjuk a 
felzárkózást, és ezeket a részeket próbáljuk meg különféle szinten, különféle módon 
elemezni, értékelni, és ennek az értékelésnek az alapján fogjuk meghatározni a 
feladatokat. Legelőször a leszakadás mértékét mértük fel. Több mint száz olyan 
elemet vontunk be a munkába, amely elem lehetővé tette, hogy egy prioritási sort 
építsünk fel, hogy mely önkormányzati területek azok, ahol a roma lakosság 
felemelését meg kell kezdeni. Ezt a leszakadás mértékét egy prioritási sorrend 
kialakítása követte. Itt nagyon széles volt a spektrum, ezért 300 települést 
választottunk ki, amely 300 településen kezdtük meg a munkát. A munka végzésében 
nemcsak az előbb felsorolt szervezetek, hanem külön az a terület is munkába állt, 
amely a közfoglalkoztatásért felel a Belügyminisztériumon belül. A közfoglalkoztatás 
lehetőségeit is bevontuk a felemelkedési programba. Itt már egy kicsit túlnyúltunk a 
300 településen, itt már valamennyi települést, amely leszakadó településként volt 
jellemezve, bevontuk ebbe a munkába. 
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A másik ilyen különbség, hogy mérhetővé kívántuk tenni a felemelkedés 
mértékét különféle statisztikai jellemzők mentén. Ezeket a mérhetőségeket a 
későbbiekben majd közre is fogjuk adni. 

A másik ilyen célkitűzés volt, hogy az általában eddig felhasznált eszközökön 
kívül kiemelt területet is jelöljünk ki. Ezek a kiemelt területek mindenekelőtt a sport 
és a zene világa volt, amelyeket jelentős mértékben bevontunk ebbe a munkába. Az 
általános munka frontját kiszélesítettük a mezőgazdasági tevékenységgel, ezen belül 
növénytermesztéssel, állattenyésztéssel, az ipari tevékenységet varrásokkal, 
házgyárépítéssel - igen, házgyárépítés, nem hibáztam, erre majd külön felhívom a 
figyelmet - és feldolgozó, kézműves feladatok ellátásával. 

Mit értünk el ezen a területen? Mindenekelőtt szeretném elmondani, hogy az 
egymásra épülő programok elvét továbbra is megtartottuk úgy, ahogy korábban ki 
volt dolgozva, erre alapoztunk. Ha a gyermekesélyt növelő szolgáltatások eredményeit 
’21 decemberéig vesszük, a ’16-hoz viszonyított 81 gyermekházból 188 működő 
gyermekházat hoztunk létre, ahol 2200 gondozott gyermekre tudtunk figyelmet 
fordítani, és ezt mintegy 300 fő foglalkoztatottal értük el. Külön szeretném felhívni a 
figyelmet a gyermekesélyt növelő szolgáltatásainkra. 2021 decemberére 183 működő 
tanodánk volt 5600 ellátott gyermekkel, 500 fő foglalkoztatottal. Itt kiemelném a 
helyettes államtitkárság kiváló munkáját. Mindezt azért szeretném elmondani, mert 
átlagosan 13 millió forintos támogatással értük el. 

A következő terület az ösztöndíjprogramok sokasága. Az Út a középiskolába 
programon belül összes nyertes pályázat 4636 volt, az Út a diplomához programban 
481, és az érettségihez vezető utat is támogattuk 2531 nyertes pályázattal. Jelentős 
összeget fordítottunk erre, mintegy 2 milliárd 581 millió forintot. És itt szeretném 
még a roma szakkollégiumok működését felsorolni: 9 településen 11 szakkollégium 
mintegy 340 diák bevonásával tevékenykedett. 

Csökken a szegénység e térségben élőknél. Ezt fő számadatokkal is tudjuk 
bizonyítani. A szegénység vagy a társadalmi kirekesztődés kockázatának kitett arány 
2012-ben 34 százalék volt, 2020-ban 18 százalék. Tehát azt gondolom, hogy ez egy 
rendkívül jelentős emelkedés, hangsúlyozom, ez nemcsak a Belügyminisztérium által 
irányított időszakban keletkezett. A relatív jövedelmi szegénységi arány is csökkent, 
és a nagyon alacsony munkaintenzitású háztartások száma is 13 százalékról - ami 
2012-ben volt - 3,7 százalékra csökkent 2020-ban. 

Külön szeretném még a foglalkoztatási adatokat megemlíteni. A nagyon 
alacsony munkaintenzitású háztartás aránya 2013-ban 12 százalék volt, 2020-ban 
mindössze 5 százalék. A roma területeken nem ilyen egyértelmű az előrehaladás, 45 
százalékról 20 százalékra csökkent, tehát az országos 5 százaléktól még messze van, 
de több mint a felével csökkent ezen a területen is a foglalkoztatási mérték. Mindezt 
figyelembe véve azt gondolom, hogy jelentős eredményeket értünk el. 

Még két témát szeretnék felhozni. Az egyik egy zenei program megvalósítása, a 
“Mindenki szívében van egy dallam”. Ezt a címet nem a Belügyminisztérium adta, 
merthogy ilyen romantikus címet nem tudunk adni (Derültség.), ezt kaptuk a 
jelenlévőktől. Ez is jelentős, 500 millió forintot különítettünk el erre, és az 
eredményei mind képekben megtalálhatók, mind azokban a hangversenyekben, 
amelyeket az e programban résztvevők mutattak be különféle helyeken, legutoljára a 
Belügyminisztérium épületében, a Márványteremben nagy sikerrel, amelyen részt 
vett a köztársasági elnök úr felesége és a miniszterelnök úr felesége is. Ezt tartjuk az 
egyik legsikeresebb zenei programunknak. Természetesen ez sem előzmény nélküli, 
hisz a Máltai Szeretetszolgálat a Zeneakadémián is tudott már olyan bemutatót 
tartani, amely megállta a helyét a művelt, a zeneileg művelt közönség körében is. 
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Még három témát szeretnék elmondani. Mindenekelőtt a legfontosabb a 
járványveszélyhez kötődő intézkedési sor. A járványveszélyben különösen nagy 
szükség volt az együttműködésre. Itt szeretném hangsúlyozni, hogy krízispontonként 
működtek a különböző területek, a családok folyamatos látogatása megtörtént, a 
tájékoztatás megtörtént, hogy milyen események történnek az egészségügy területén, 
napi kapcsolattartás történt a polgármesterekkel, a helyi szakemberekkel, 
igyekeztünk ellátni élelmiszerrel, fertőtlenítő- és tisztítószerekkel a rászorulókat, a 
gyógyszerellátás, a betegszállítás támogatása megtörtént, és a digitális oktatás 
támogatására is nagy szükség volt, hisz ez volt az egyik legnehezebb a roma lakosság 
körében, hogy a digitalizált oktatásban részt tudjanak venni, amit mind eszközökkel 
támogattunk, mind pedig oktatókkal. 

A Biztos Kezdet Gyerekházzal és a tanodákkal kapcsolatban megkérem majd 
helyettes államtitkár asszonyt, hogy adjon tájékoztatást, hogy a járványveszély idején 
hogy történt a működésük. Itt külön kiemelném, hogy a mosási és a fürdési 
lehetőségeket 88 gyermekházban biztosítottuk, és az étkezést 77 gyermekházban 
valamilyen formában biztosította a terület. Hozzátenném, hogy valamennyi iskolában 
az étkeztetést fenntartottuk, hisz sok esetben ez az egy meleg étkeztetési szint volt 
biztosítva a gyermekek részére. 

Kiemelném az Országos Roma Önkormányzattal történő együttműködést. A 
Roma Önkormányzattal közösen létrehoztuk a roma operatív törzset, amely a 
járványügyi jelzőrendszert alakította ki, friss információkat szerzett. Itt szeretném 
megköszönni azt a munkát, amely ezen a területen történt a roma önkormányzatok 
részéről, és külön szeretném megköszönni, hogy az oltakozási kedv növelésében is 
jelentős módon részt vettek mind rábeszéléssel, mind a Roma Önkormányzat részéről 
technikai eszközök átadásával, hogy el tudják mondani az oltakozóknak azt, hogy 
milyen veszélytől mentjük meg őket, illetve olyan roma celebek mozgatásával, akik 
egy-egy településen igyekeztek az oltakozási kedvet megemelni. A bentlakásos 
táborokból napközis táborok létrehozása is megtörtént. 

A járványveszély idején tett intézkedések közül még kiemelném azt, hogy 250 
ezer védőmaszkot osztottunk ki a felzárkózási programjainkon. A tanodákban, a 
Biztos Kezdet Gyerekházakban dolgozók gyorstesztelését elvégeztük, és a központi 
költségvetésből finanszírozott Biztos Kezdet Gyerekházak részére azonos összegű, 424 
ezer forintos szolgáltatást, egyszeri többlettámogatást nyújtottunk. Az ÁSZ 
megállapításait nem akarom felsorolni, de kiemelt módon elismerte az ÁSZ is a 
tevékenységünket. A vezetői összefoglaló ennyi lenne. 

Megkérném Vecsei urat, hogy egészítse ki az általam megtartott tájékoztatást. 
Parancsoljon! 

Vecsei Miklós tájékoztatója 

VECSEI MIKLÓS miniszterelnöki biztos (Miniszterelnöki Biztosi Titkárság): 
Szeretettel köszöntöm én is önöket. A 300 legszegényebb településről szeretnék 
néhány gondolatot mondani. A kinevezésem úgy kezdődik, hogy a “diagnózis alapú 
roma felzárkózás”, amely tulajdonképpen a helyettes államtitkár által végzett nagyon 
széles tevékenységnek egy töredéke, sajnos azt kell mondanom, hogy a 300 is csak 
egy töredék. Nem szeretném adatokkal untatni önöket, a könyvben nagyjából minden 
megtalálható. 

Egy-két dolgot szeretnék kiemelni. A 300 településen annyi ember lakik, mint 
Komárom megyében, 300 ezer körüli lakos él, de míg Komárom megyében 2700 
gyermek születik egy évben, nálunk több mint 5 ezer. Komárom megyében az 
asszonyok átlagosan 31 éves korban szülik az első gyermeküket, nálunk átlagosan 20 
évesen szülik. Ha ezt egy 20 éves viszonylatban nézzük, akkor Magyarországon a 
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gyerekek 7-8 százaléka fog megszületni ezeken a településeken. Tehát ha valaki 
szeretni nem tud, akkor legalább gazdasági alapokon kezdjen el kicsit idegeskedni, 
hogy mi lesz ezen a településen, ha nem tudunk fordulatot elérni. Azt gondolom, hogy 
2010-2011 és 2019 között, amíg ez a program elindult, nagyon-nagyon erős alapokat 
tett le a Balog Zoltán által vezetett minisztérium. Kata már akkor is ott volt, tehát 
valójában nem most indult ez a program, most szélesedett ki. 

Amit miniszter úr is mondott, ez nem 3-5 év, hanem valószínűleg emberöltő 
vagy emberöltők. A program alcíme az, hogy “A fogantatástól a foglalkoztatásig”. 
Ezen az íven kívánjuk végigkísérni a gyerekeket, a fókuszban a gyerek az első, ez lenne 
leginkább a fókuszban. És csak hogy ilyen megjegyezhetőt mondjak, nagyon sok 
településen, ha belépnek egy ilyen házba, van is róla kép, nem lehet a gyereket letenni 
a földre, olyan állapot van. Azt pedig tudjuk, hogy az a gyerek, aki nem tanul meg 
mászni, nagyon korán elveszíti az összes képességét például arra, hogy dolgozzon. 
Tehát hogy egy gyereknek tudunk-e biztosítani olyan helyet rendszeresen, ahol 
mindazt megkapja, amit a középosztály gyermekei megkaphatnak, ez a kérdés, mert 
ha nem, akkor elvesztettünk mindent, ha meg tudjuk csinálni, akkor megnyertük azt 
az esélyt, hogy teljes életet éljen. Ez nem az én asztalom, de a Biztos Kezdet 
Gyerekházak erre jöttek létre, ennek az alapjára építjük az első ezer napot. 

Nyilvánvaló, hogy amikor egy ilyen ívet be akarunk járni, akkor mindennel 
foglalkoznunk kell, tehát ez a program a felzárkózó településeken az oktatást, a 
foglalkoztatást, a gazdaságélénkítést, az egészségügyet, de még a közlekedést is 
magában foglalja. Tegnapelőtt adtuk be a Helyreállítási Alap indító pályázatát, 
mindegyik témáról szó van ebben. Akkor itt elmondom, bár a végén akartam, hogy 
közel 160 milliárd forint lesz a Helyreállítási Alapban és az EFOP Pluszban pusztán 
erre a 300 településre, ezenkívül még hatalmas összegek lesznek. Soha nem látott 
lehetőség előtt állunk, tehát rettenetes nagy felelősség, hogy milyen színvonalon 
tudjuk megvalósítani. 

Nagyon ambiciózusak a terveink. Egyelőre eredményekről nem beszélünk, 
inkább helyzetekről, amelyeket most már látunk. Elindultak a házépítési programok. 
A felzárkózás egyszerű matematikája az, hogy gyorsabban kell haladnunk, mint a 
többiek. Ha ez nem igaz, akkor nincs felzárkózás. Ez egy nagyon-nagyon nehéz 
feladat, hiszen ezt a társadalomnak is el kell tűrnie, vagy el kell viselnie. Megint csak 
hadd hivatkozzak miniszter úrra, hogy nagyon-nagyon fontos, hogy az összes 
szereplőn keresztül az a húsz egyházi és nagy civil szervezet és karitatív szervezet, 
amellyel együtt dolgozunk, jelenti a bázisát annak, hogy ezt el tudjuk magyarázni, 
hiszen nekünk az a jó, ha a társadalom azt mondja, hogy végre jó irányba megyünk, 
végre ez egy értelmes pénzelköltés. Tehát nagyon széles bázisra építünk. 

És akkor néhány, megint csak ilyen megjegyezhetőt hadd mondjak: a 300 
településen a legnagyobb eredmény az volt, amikor a kormány azt mondta, hogy nem 
mondjuk meg, hogy hogyan kell csinálni, tehát ez 300-féle program lesz. Most már 
látjuk, 118 településen vagyunk, hogy nincsen két egyforma program. Más tempóban, 
más eszközrendszerrel, más háttérrel tudunk dolgozni, és ha csak a polgármestereket 
nézzük, legalább 300-féle van, és közben olyan is van, ahol cserélődik, tehát nagyon 
nehéz haladni. 

Kettőt hadd meséljek el! Az egyik egy jó történet. Nemrég egy jogász-
közgazdász fiatal hölgy vett át egy nagyon eladósodott kistelepülést. Hát sokkal jobb, 
mint mi! Elképesztő ötletei vannak, ott van végig, tehát ő maga a jelenlét, oda kell 
állni mögé, és minden erőnkkel azt segíteni, hogy ő jól csinálja. 

Egy másik egy nyírségi kistelepülés, ahol - amikor először kiszálltunk a 
kocsiból - egyből szembetűnt, hogy mindenhonnan ilyen narancssárga vezetékek 
mennek be a házba. Egyből ki is találtuk a fogalmat, hogy áramlopási monopóliuma 
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van valakinek a faluban. Kiderült, hogy ez maga a polgármester. Itt persze lehetne 
tenni egy nagyon egyszerű dolgot, itt vagyunk a Belügyminisztériumban, majd szólok 
belügyminiszter úrnak, de nem ilyen nagyon egyszerű. Egyrészt, mert ez egy hosszú 
folyamat, és már eljárás volt, egyébként polgármester úr szegény azóta ül. De én 
meghívtam a Belügyminisztériumba, és kérem, hallgassák meg a válaszokat. Ez az 
ember azt mondta, hogy Miklós úr, nézzen rám, senki nem hiszi el, hogy polgármester 
vagyok. Ő egy nagyon egyszerű, néhány első foggal, nagyon rossz kommunikációs 
készséggel rendelkező polgármester, akit egyébként a falu szeret, merthogy megoldja 
nekik az áramot biztonságosan. Elmesélte, hogy ő hogyan küzdött az ÉMÁSZ-szal, 
hogyan ment előre, és meghatódni nem kell, csak amikor a végén azt mondta, hogy de 
Miklós úr, áram meg kell, ezek meg bénák, én legalább biztonságosan lehozom, 
egyébként nagyon nehéz a Belügyminisztériumban ezt végighallgatni, de érthető. 
Érthető, és amikor azt mondják indulatból, hogy akkor most tessék levágni azt a 
zsinórt, akkor meg tudjuk mutatni a másik oldalon a kisbabát, aki egy rezsó mellett 
alszik. 

Ez egy nagyon hosszú út, és meg tudjuk mutatni, hogy hogyan kell csinálni: 
előrefizetős óra, biztonságos áramvételezés, a legkisebb szoba szigetelése, norvég 
panel kölcsönbe, és annyi pénzt adunk, amennyit a közösségi naperőművünk 
megtermel. Ezt egy faluban már megcsináltuk, és ez a jövő. Azt gondolom, ez már az a 
sebesség, azt tudom mondani, hogy ha ezt végigcsináljuk a következő tíz évben, akkor 
ebben a témában előzni fogunk. Előzni foguk! 

Aztán még egy, csak hogy slusszpoén is legyen. A végén megkérdeztem, hogy 
polgármester úr, tényleg kérsz-e érte pénzt, amire ő azt mondta, hogy Miklós, hát ez 
szolgáltatás. Na hát valószínűleg ezért ül, ezért a szolgáltatásért. Ezt csak azért 
mondtam el, hogy lássák, hogy iszonyatosan sokféle és sokszínű emberrel, az egészen 
zseniális polgármesterrel és a nagyon nehezen kommunikáló és nem feltétlenül 
velünk játszó polgármesterrel is együtt kell együttműködnünk, de mivel ő a 
polgármester, nekünk vele is meg kell tanulnunk együttműködni. 

Egy kérésem lenne a végén. Egyrészt lapozzák végig ezeket a füzeteket, mert 
szerintem maguk a képek nagyon sokszor többet mondanak, mint amit én itt el 
tudnék dadogni. Abban a kis zenei füzetben, amely egy közös eredmény, mindenkinek 
van valami része. Olvassák el, kérem, hogy Novák Péter mit mondott azon az 
ünnepségen, mert szerintem az nagyon összefoglalja azt a megdöbbenést, amit - azt 
hiszem, mindannyiunk, akik látták ezt az egyébként rövid folyamatot - mindegyikünk 
érzett. Köszönöm szépen a figyelmet. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Kinek adhatom meg a szót? (Jelzésre:) Langerné 

Victor Katalin! 

Langerné Victor Katalin tájékoztatója 

LANGERNÉ VICTOR KATALIN helyettes államtitkár (Belügyminisztérium 
Társadalmi Felzárkózásért Felelős Helyettes Államtitkárság): Tisztelettel köszöntöm a 
bizottságot. Köszönöm szépen a szót. Többen említették előttem - miniszter úr elég 
hangsúlyosan - a hosszútávosságot és a folyamatosságot. Hadd kezdjem azzal a 
beszámolót, hogy én magam is a terepről jöttem annak idején. Egyébként ez egy 
szabály, tulajdonképpen egy íratlan szabály a társadalmi felzárkózás szakterületen, 
hogy alapvetően olyan emberek dolgoznak a helyettes államtitkárságon is 
kollégaként, akik valamennyi időt eltöltöttek a terepen pontosan azért, hogy tudják, 
hogy miről beszélünk. Én magam is a terepről jöttem. Azt hadd erősítsem meg, hogy 
bár ugyan itt 30-40 évről beszélünk, de olyan egybefüggő tízévnyi kitartó kormányzati 
támogatással rendelkező folyamatos munka romaügyben, mint amilyen most van, 
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még nem volt. Ilyen tíz évünk a romákkal kapcsolatban, én azt gondolom, hogy nem 
volt még. Ezt a véleményt bátran vállalom, mondom, a terepről nézve is. 

Több szempontból fontos ez. Egyrészt azért, mert az eredmények ekkor 
jönnek, másrészt azért, mert akikkel dolgozunk, ha ők valamit elveszítettek annak 
idején, akkor az egészen biztos, hogy a bizalom, mert többször fordult elő az, hogy 
csak egy-egy alkalomszerű segítségre jutott erő, de összefüggő, nagy rendszerszintű 
segítség nem volt, ezért az első néhány évünk mégiscsak azzal telt, hogy ezt a fajta 
bizalmat meg kellett szerezni. Most már az országban van egy olyanfajta hozzáállás, 
hogy szívesen fognak bele programokba a szervezetek, civil szervezetek, egyházak, 
egyre több nemzetiségi önkormányzat, ezt is el kell mondanom, hogy ők is nagyon sok 
helyen beálltak a munkába. Ez alapvetően sokszor annak köszönhető, hogy már 
elhiszik, hogy ez a program folytatódni fog, és nemcsak, hogy folytatódni fog, hanem 
bizonyos esetekben állami szolgáltatássá fog alakulni. 

Tíz évet dolgoztunk egy adott stratégia mentén. A stratégiát folytattuk. 2019-
ben átkerültünk a Belügyminisztériumba, megindult az a munka, amely a következő 
stratégiát előkészítette, és 2021 augusztusában a kormány elfogadta. Nem lassan 
dolgoztunk, hanem nagyon alaposan. Azt kell érteni, hogy a Központi Statisztikai 
Hivatallal van egy nagyon szoros együttműködésünk, nagyon pontos adatokat kellett 
nekünk bemutatni arról, hogy mit értünk el a tíz év alatt, és ehhez képest milyen utat 
választunk ezután, és mi az, amit kijelölünk. Két dolgot jelöltünk ki. Ez nem változott. 
Az egyik a tanulás, a másik a munka, és minden olyan segítség, ami a családoknak ezt 
a két lehetőséget megadja. 

A társadalompolitikai megközelítés maradt, tehát a Magyar Nemzeti 
Társadalmi Felzárkózási Stratégia nem etnikai megközelítésű, bár mi javasoltuk, hogy 
romaügyet fel kell venni, fő célként zászlóshajóként, de akkor is maga a stratégia 
kimondottan, tehát kiemelten, de nem kizárólagosan a célzást alkalmazza a roma 
társadalom felé, pontosan a társadalmi béke és a társadalmi nyugalom érdekében is, 
hiszen alapvetően a szegénységben élőket kell segíteni és köztük a romákat. 

A pályázataink országosak maradtak. Amit miniszter úr említett, a struktúra, a 
programstruktúra szintén folytatódik. Ez a tízéves stratégia, amit a kormány 
elfogadott, tartalmazza azt a programlogikát is, amire eddig is építettünk egészen a 
születéstől a szakmáig. Amivel még kiegészült ez a stratégia, pont az, amit a 
miniszterelnöki biztos úr is említett, hiszen ez az új dokumentum már tartalmazza azt 
a célzott települési segítséget, amit mi “Felzárkózó települések” programnak 
neveztünk el. A “Felzárkózó települések” program egyrészt tartalmazza a mi 
tégláinkat - én így szoktam mondani, hogy tulajdonképpen mi vagyunk a téglagyár, 
hiszen mi, a szakpolitika készíti elő és írja ki azokat a pályázatokat, amelyeket bárki 
használhat, ha vállalkozik erre -, ilyenek a gyerekházak, a tanodák, az esélyteremtő 
óvodáink, az ösztöndíjprogramjaink, a kollégiumi programjaink és a foglalkoztatási 
programjaink is. A “Felzárkózó települések” ezeket a téglákat használja, és - ahogy a 
miniszterelnöki biztos úr is elmondta - teljesen helybe megy a segítséggel, tehát nem 
Budapestről segít, hanem ott, helyben, a jelenlétet rakja hozzá. 

A gyermekházakról több szó is esett már. Igen, az egyik legfontosabb az, hogy 
folyamatos a szolgáltatás. Itt már nem programról beszélünk. Hadd erősítsem meg, 
hogy ez már nem egy pályázat, hanem egy hazai szolgáltatás. Az Európai Unióban ez 
egy unikum, egyetlen európai tagállamban sincs ilyen, illetve ahol van, sokkal kisebb 
mértékben, és nem hazai kormányzati támogatással. A jó hír az, hogy az uniós 
forrásból elindult Biztos Kezdet Gyerekházak sem lesznek bizonytalanságban, hanem 
a Biztos Kezdet Gyerekházaknak folytatjuk ezt a támogatást, és ezeket a Biztos Kezdet 
Gyerekházakat is egy pályázat keretében jövő évben be fogjuk fogadni a hazai 
támogatásba. Ez azt jelenti, hogy még több mint kétezer gyermek - édesanyja, 
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édesapja és tulajdonképpen a családjai, tehát itt több ezerről, akár 6-7 ezer emberről 
is beszélhetünk - újabb olyanfajta segítséget fog kapni, amiről hétfőtől vasárnapig 
tudni fogja, hogy az ott van, nem pályázat, nem fog levonulni, ott a segítség. 

Szó volt a foglalkoztatásról. A miniszter úr említette, hogy mind a gyerekházak, 
mind a tanodák, egyébként minden más programunk is, a maga módján 
munkahelyteremtő program is egyben, hiszen ezekben a programokban, mivel már 
szolgáltatásként működik, állandó munkaerő van. Ahogy egy óvodában is teljesen 
természetes, hogy van óvodavezető, óvónő és dadus, egy gyerekházban és egy 
tanodában is ugyanígy működik, tehát az állam által finanszírozott álláshelyekről 
beszélünk. 

Ami különlegesség - ugyanis miniszter úr mondta a számokat, én azokat nem 
ismételném meg, bár itt több száz munkahelyről van szó -, hogy mind a 
gyerekházban, mind a tanodában lehetőséget adunk arra, hogy alacsony iskolai 
végzettségű kollégát alkalmazzanak azzal a feltétellel, hogy az adott közösségből 
érkezzen, tehát a közösséggel jól tudjon kapcsolatot tartani. Ennek eredményeképpen 
szinte kivétel nélkül, tehát majdnem minden gyerekházban és tanodában a helyi roma 
közösségből dolgozik ott egy édesanya. Ez egy nagyon fontos dolog, hiszen egyrészt ő 
munkát kap, értelmes és megbecsült fizetést, másrészt jó példával jár elöl, tehát az 
ottani családokat nagyon jól meg tudja mozdítani. Én ajánlanám egyébként, ha van 
erre lehetőség, hogy a bizottság ilyen tematikájú programokat látogat, nagyon 
szívesen szervezek ilyen látogatást mind gyermekházba, mind tanodába. 

A vírushelyzetre mindig vissza fogok térni, minden egyes programunknál, 
merthogy nagyon meghatározó volt. Amit jól lehetett látni, több esetben kértünk a 
főigazgató úron keresztül a főigazgatóságtól felméréseket ezekről a szolgáltatásokról, 
mit tudtak teljesíteni a vírushelyzet alatt. Egészen biztos, hogy egyrészt nagyon jól 
állták a sarat, másrészt az nagyon fontos volt, hogy tényleg a leghátrányosabb 
helyzetű helyeken találhatók ezek a szolgáltatások, általában telepek szélén, 
cigánytelepek közelében és olyan szegregátumok közelében, ahol a legnagyobb  
szükség van. Nyitva voltak, tehát ezeknek a szolgáltatásoknak körülbelül 80-90 
százaléka folyamatosan nyitva volt, mosodát működtettek, fürdeni lehetett. Még egy 
nagyon fontos dolog, hogy rajtuk keresztül pontos információkat tudtunk juttatni a 
családoknak. A tanodák esetében több mint ötezer gyerekről beszélünk, és mindenki 
legalább triplázza meg, hiszen szülők, nagyszülők, nagynénik is vannak, ugye 
nagycsaládokról beszélünk, tehát ott 15-20 ezer ember, a gyermekházakon keresztül, 
ha felszorzom a 2000-2500 ellátott gyereket szintén néggyel, akkor is 8-9 ezer ember 
volt az országban, aki nem a Facebookról vagy a szomszédtól tájékozódott, hanem 
tudta, hogy a Belügyminisztériumon keresztül, onnan érkezve a gyermekházban és a 
tanodában egészen pontos információkat kap. 

Miért volt ez fontos? Azért, mert számos téves információ keringett. Erről néha 
már el is feledkezünk, hogy az első, második, harmadik hullámban milyen dilemmák 
elé állított minket ez a vírus. A hátrányos helyzetű térségekben ezeknek az 
embereknek nincs kitől kérdezniük, tehát ha egymást kérdezik, vélhetően csak 
ráerősítenek arra, amire egyébként nem kéne. Ezért volt nagyon fontos, hogy 
egyszerűen megfogalmazott érthető válaszokat adtak ezek a szolgáltatások és az ott 
dolgozók. 

Amit még kiemelnék, az szintén az ösztöndíj, az Útravaló Ösztöndíjprogram. A 
nagy számokat a miniszter úr elmondta. Amit én ebből kiemelnék, merthogy nagyon 
erős roma vonatkozású, és a tegnapi napon volt a döntési lista bejelentése, ez az “Út a 
diplomához” program. A roma diplomások aránya 2010 óta több mint kétszeresére 
emelkedett. Ez még mindig csak 1,4 százalék, viszont 2010 előtt szinte mérhetetlenül 
alacsony volt. Azt gondolom, az 1,4 százalék is folyamatosan fog emelkedni, hiszen két 
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olyan programunk is van, ami több százas létszámmal támogatja a roma fiatalok 
diplomához jutását. 

Az “Út a diplomához” programban most 481 fiatal nyert. Az a szabály, hogy a 
támogatottak legalább 50 százaléka roma származású kell legyen. Ez minden 
alprogramban igaz, de most, hogy Miskolcon, a Miskolci Egyetemen jelentettük be, 
nagyon kézzelfogható volt, ott ültek a roma fiatalok, és mindegyik elmondta, hogy 
ennek az ösztöndíjnak köszönhetően többen 2014 óta vettek részt benne, tehát a 
középiskolai ösztöndíjat is igénybe vették romaként, és így jutottak tovább az 
egyetemre. 481 fiatal van most, 2014 óta 6441 fiatal, és ennek az 50 százaléka roma, 
akik megkapták ezt az ösztöndíjat, és végeztek, diplomát szereztek. 

A szakokról annyit hadd mondjak, és szerintem ez a roma felzárkózásban 
szintén egy újszerű tény - hiszen 2010 előtt is volt egy ösztöndíj, Útravaló-MACIKA 
programnak hívták, ezt vette át a kormány, erősítette meg, terjesztette ki, illetve 
teljesítményalapúvá tette -, hogy akkor nagyon jellemzően inkább csak szociális, 
pedagógiai vagy művészeti, általában zenei szakokra jelentkeztek a fiatalok, és kapták 
meg az ösztöndíjat. Ami most érdekes, és ez a roma szakkollégiumok tekintetében is 
igaz, és az “Út a diplomához” program tekintetében is igaz, hogy 12 képzési szakot 
foglal össze, ahány szakról jelentkeznek, a gazdasági és a műszaki szakok a 
legjellemzőbbek, 10 százalék minden évben pedagógus szak, és 10 százalék minden 
évben orvos. Ez azt jelenti, hogy ezek a roma fiatalok egy tejesen más dimenzióba 
kerülnek, új lehetőségek nyílnak ki előttük, és hamarosan mi is fogunk találkozni 
azokkal jogászokkal, orvosokkal, pedagógusokkal, akik ezekben a programokban 
végeztek, illetve már találkozhatunk, mert több helyen az országban ezek a fiatalok 
támogatottból támogatóvá váltak. Tehát számos olyan roma fiatal van a “Felzárkózó 
települések” programban is - ezt is folyamatosan monitorozzuk -, a “Felzárkózó 
települések” programban is számos olyan roma fiatal van, aki ma már 
projektvezetőként vagy akár Jelenlét Pont vezetőként dolgozik, és az 
ösztöndíjprogramban vagy a roma szakkollégiumban vett részt. 

Roma nemzetiségi tanulmányi ösztöndíj. Ez szintén roma vonatkozású. A 
Belügyminisztériumba kerülve 2019-ben a minisztérium megtízszerezte azt a 
támogatást, amivel a legalább 4-es átlagot elérő roma nemzetiségű tanulók 
tanulmányát segíti, 30-35 fő között van azoknak a támogatottaknak a száma, akik 
havi 30 ezer forintot kapnak a tanulmányaik támogatására, de legalább 4-es átlagot 
kell elérniük. Az a tapasztalat, hogy 4-4,5 átlagú, sőt kitűnők is vannak közöttük. Ez 
azt jelenti, ez már a harmadik év, hogy bizony évi 30-35 fiatal kiváló tanulót tudunk 
30 ezer forinttal támogatni. 

Mindezeknél a programoknál, szintén az oltásra, illetve a vírushelyzetre 
visszatérve, hadd mondjam el, hogy elsőként kapták meg az oltást a gyermekházak és 
a tanodák. Ők igényelték annak idején az oltást, tehát ők kezdeményezték, hogy 
nyitva maradhassanak, és be legyenek oltva az ott dolgozók, és ebben is a 
Belügyminisztérium elsőbbséget adott nekik, tehát megkapták, a terepen tudtak 
dolgozni. 

Egy mintaprogramra szeretném még felhívni a figyelmet, és arról szeretném 
tájékoztatni a bizottságot. A mintaprogram azért lehet fontos, mert ezt tervezzük 
kiterjeszteni. Általános iskolai kollégiumi programról van szó, amely sokszor nagy 
vitát kelt. A roma társadalommal szembeni előítéleteket sokszor úgy hallom, és a 
terepen is ezt mondják, és ez egy nagyon téves megközelítés, és sajnálom is, hogy 
ilyen el tud hangzani, hogy a roma gyerekeknek jobb lenne, ha elvennék a családtól, 
és bizony kollégiumban nevelnék. Ez minden szempontból, de azt gondolom, 
emberileg is elfogadhatatlan. Természetesen mind a történelem, mind pedig a 
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fejlődés-lélektani tudomány már réges-régen bebizonyította, hogy ez nem így van. 
Minden gyermeknek a szülei mellett a helye. 

Ha valakinek, akkor ennek a szakterületnek nagyon fontos feladata, hogy az 
egyébként a miniszterelnöki biztos úr által is elmondott nagyon rossz körülmények 
között élő gyerekeknek, ha kell, még egy plusz segítséget adjunk ahhoz, hogy ezek a 
gyermekek ne kerüljenek gyermekvédelembe, hanem a család mellett 
maradhassanak. A Kollégium Plusz a Kedvesház, a Nyírteleki Kedvesház Kollégium 
mintájára indult. Jelenleg 9 ilyen kollégium van, 250 gyermek lakik benne. Minden 
évben 11 millió forintot kapnak pluszban ezek a kollégiumok. Ezek általános iskolai 
kollégiumok. Az a feladatuk, hogy megkeressék a környékükön azokat a roma 
családokat, ahol a gyermek vagy anyagi okok miatt, vagy egyéb más okok miatt, 
sokszor ezt úgy kell elképzelni, hogy egyszerűen a közlekedési nehézségek miatt nem 
jár, vagy nem jár rendszeresen iskolába, és a szülőkkel egyezzenek meg, hogy a szoros 
kapcsolattartás mellett a gyermek tanulását segítik bentlakással. A 250 gyermek 
között - most már harmadik éve visszük ezt a programot - megjelentek azok a 
fiatalok, akik általános iskolában se biztos, hogy részt vettek volna, de most már 
középiskolában tanulnak tovább. 

A “Szimfónia” programot említette miniszter úr. Én még egyet hadd tegyek 
hozzá, amivel meg tudnám erősíteni, azt, hogy 266 nyertes volt ebben a pályázatban, 
és minden nyertes egy évre foglalkoztathatott egy olyan embert, aki a gyermekeket 
tanította zenélni. Itt is elmondható, hogy a programunk, mivel nagyon hátrányos 
helyzetű településen, köztük a felzárkózó településeken zajlottak, a fiatalok, a 
gyermekek nagy része hátrányos helyzetű és roma fiatal, illetve ezekben a 
közösségekben egy ilyen munkalehetőség 266 embernek adott havi fix fizetést, és 
ráadásul a gyermekekkel tudott foglalkozni. Ezeket mindig azért fogom megerősíteni, 
mert keveset beszélünk erről, hogy ez a programstruktúra és ez a lépcső, amit 
felépítettünk, illetve a felzárkózási programunk, a valóságban nemcsak a gyerekeknek 
segítenek, hanem az egész családra fókuszálnak. Akkor csináljuk jól, hogy ha egy 
településen egy család szinte minden tagja megtalálja azt a kapaszkodót, amire neki 
szüksége van. 

A roma szakkollégiumokról volt szó. A roma szakkollégiumok jelenleg is 340 
hallgatóval dolgoznak, tízéves évfordulót ünnepeltünk. 2011-ben a történelmi 
egyházak és akkor Balog Zoltán államtitkár úr írta alá azt a megállapodást, aminek a 
nyomvonalán azóta is működnek ezek a szakkollégiumok, és most már közel ezer 
olyan fiatalunk van, aki itt végzett és dolgozik. Érdemes elmondani, hogy a 
szakkollégiumokban általában 70 százalékban vannak romák, tehát roma 
szakkollégiumnak nevezzük, de a társadalmi együttélés igényli azt, hogy ebben a 
szakkollégiumban ne csak romák lakjanak, hanem hátrányos helyzetű nem roma 
fiatalok is. 

Amit még szeretnék említeni, és a vírushelyzet alatt is nagyon komoly 
segítségünkre volt, ez a főigazgatóság által működtetett, illetve létrehozott 
mentorhálózat. Ennek a mentorhálózatnak köszönhetően akkor 80, most már, ha jól 
tudom, száz tagja van, de majd főigazgató úr pontosítja a számokat, a vírushelyzet 
alatt volt, hogy hetente online hívtuk össze ezeket az embereket. A mentorok nagy 
része is roma származású, szintén körülbelül ilyen 70:30 százalék arányban. Érdemes 
tudni róluk, hogy a felvétel feltétele az volt, hogy helyi közösségből származzanak. 
Ezért amikor a vírushelyzet alatt nekünk információra volt szükség, vagy a terepen 
információt szerettünk volna átadni, és igazából senki nem mehetett, hiszen karantén 
volt, vagy éppen olyan helyzet volt, hogy nem lehetett vidékre utazni, rajtuk keresztül 
- megint meg tudom erősíteni - nagyon fontos információkat tudtunk adni az 
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embereknek, és erre tudtak ők támaszkodni, mi pedig arra, amit ők üzentek felénk, 
hogy az ő területükön mit látnak. 

Szeretném megemlíteni a népkonyhát. A Biztos Kezdet Gyerekházak, a 
tanodák, a kollégiumok is végig tartották a kapcsolatot a családokkal, több esetben 
élelmiszercsomagot is adtak, emellett amit a miniszter úr említett, az iskolák is, sőt az 
iskoláknál több esetben sikerült megegyeznünk az önkormányzatokkal. Itt hadd 
köszönjem meg Pogácsás államtitkár úr segítségét is, hogy kivitték a gyerekeknek, 
hiszen több esetben a gyerekek központi helyre jártak iskolába. Pont az ilyen apró, 
romák lakta településnél volt nagyon jellemző hogy a gyerekek nem helyben jártak 
iskolába, hanem utaztak, ezért az ételt is utaztatták az iskolák, vagy az önkormányzat 
oldotta meg a falubusszal, de eljutottunk odáig, hogy egyetlen olyan étkezést igénylő 
gyerek sem volt, aki ne kapta volna meg az ebédjét, vagy amit főztek. 

Személyesen is jártam több helyen is, bár igaz, hogy annyira nem biztos, hogy 
észszerű volt a vírusban utazgatni, viszont muszáj volt olyan helyekre elmenni, mint 
például Csenyéte, ahol az a hír járta, hogy a gyermekek éheznek. Sikerült az online 
mentorhálózat, illetve a személyes látogatás alapján ezt a hírt teljesen leleplezni, 
hiszen ott a gyerekek nemcsak az önkormányzattól, nemcsak a Biztos Kezdet 
Gyerekháztól, hiszen az is működik, Jelenlét Pont is működik, onnan is és egyébként 
a baktakéki, tehát a szomszéd település iskolájától is mindennap megkapták a főtt 
ételt csomagolva. 

Az állami számvevőszéki jelentés lényege - és egy adatot mondanék -, hogy 
egymillió ember került ki a szegénység ördögi köréből. A Központi Statisztikai Hivatal 
adatait elemezve egymillió ember az, akinek sikerült ebből továbblépnie. Miért 
érezzük úgy mégis, amikor erről beszélünk, ha ennyire jók az adatok, hogy 
tulajdonképpen bizonyos helyeken, ahol járunk, ez nem állja meg a helyét? 2019-ben 
szintén készíttettünk egy felmérést a Statisztikai Hivatallal, és akkor vált láthatóvá, 
hogy a szegénység valójában csökken országos szinten, az országos programok 
tényleg elérik a célcsoportot, a szegénység egy-egy bizonyos országrészen 
koncentrálódik. Innen indult a “Felzárkózó települések” program. Ebben az évben is 
szerződést kötöttünk a Máltai Szeretetszolgálattal, tehát ahogy a kormány eddig is, 
jelenleg is, ezután is támogatja 14 milliárd forinttal, hazai támogatással, illetve uniós 
forrásokkal is. 

A nemzetiségi feladatok között a törvény szabta feladatainkat teljesítettük. Az 
Országos Roma Önkormányzattal szerződést kötöttünk mind intézményi, mind 
működési támogatásra, illetve amit örömmel tudok újságolni, itt pedig hadd 
köszönjem meg elnök úr segítségét, hiszen az átvételkor, amikor átvettük a 
nemzetiséget, akkor tulajdonképpen sikerült egy olyan összeget is kiküzdenünk vagy 
elkérnünk, amit az Országos Roma Nemzetiségi Önkormányzat iskoláira költhettünk. 
Mind a sziráki, mind a tiszapüspöki iskolával szerződést kötöttünk, és 300 millió 
forint támogatást kaptak ezek az iskolák a fejlesztésre. A pályázatainkat 
megjelentettük. A pályázatok keretösszege megemelkedett 570 millió forintról 620 
millió forintra. Említette miniszter úr a nemzetiségi táborozást. A roma nemzetiség 
esetében igazából kivételt képeztünk. Ez volt az egyetlen nemzetiség, ahol a 
táborozási pénzt nem csoportosítottuk át. Azt kértük a pályázóktól, hogy szervezzék át 
a bentlakásos táborokat napközis táborokká, és minimális volt az a pályázói létszám, 
akik ezt nem tették meg, éltek a pályázók ezekkel a lehetőségekkel. 

A roma kulturális kezdeményezéseket segítő pályázat. A nyertes szervezetek 
száma az előző évhez képest is emelkedett 387-ről 420-ra, és elindult, szintén a 
Belügyminisztérium keretében eddig sikertelenül pályáztatott, de most új lendületet 
kapott nemzetiségi pedagógusképzés és -továbbképzés. Most már minden évben 
pályáznak rá a szervezetek. 
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Három dolgot említenék még, ami kimondottan a roma nemzetiséggel 
kapcsolatos. Az egyik a Roma Platform, amit szószóló úr említett. Köszönöm, hogy 
bejárta velünk az országot. Az információ hatalom, az információ hiánya pedig 
nagyon komoly problémákat tud okozni. Általában ezek a hátrányos helyzetű 
települések nincsenek tisztában azzal, hogy milyen lehetőségeik vannak. Sikerült egy 
országjárás keretében elmondani nekik, hogy milyen pályázatokban, milyen 
támogatásokban tudnak részt venni. 

A Gandhi Gimnáziumról én részletesen nem beszélek, a kormánybiztos úr fog 
erről beszélni. De azt is érdemes erről tudni, hogy ebben az évben, csak ebben az 
évben a Gandhi Gimnázium 430 millió forintos támogatást kapott mind 
infrastrukturális fejlesztésre, működésre és a nemzetiségi kulturális feladatainak a 
megvalósítására. Nagyon szépen köszönöm a lehetőséget. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen helyettes államtitkár asszonynak a kiegészítést. 

Kérdezem, hogy a tájékoztató részben a Belügyminisztérium részéről ki kíván még 
hozzászólni. (Jelzésre:) Megadom a szót Sztojka Attila úrnak. 

Sztojka Attila tájékoztatója 

SZTOJKA ATTILA kormánybiztos, főigazgató (Társadalmi Esélyteremtési 
Főigazgatóság): Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt bizottsági Tagok! Az életünket áthatotta az 
elmúlt másfél-két évben valóban a vírushelyzet, és ennek keretében nem 
beszélhetünk programokról úgy, hogy ha nem térünk ki erre kellő mértékben, ugyanis 
a védekezés sok esetben emberéleteket is jelenthet. Ennek keretében, az egyik 
programunk keretében, a mentorprojektben foglalkoztatott közel száz mentor az 
elmúlt fél évben több mint 90 ezer embert keresett meg, és próbálta tényszerű 
közléssel tájékoztatni a vírus elleni védekezés szükségességéről és az oltás 
szükségességéről is. 

Emellett nyilvánvalóan azokat a programokat, amelyeket az elmúlt években 
elindítottunk, folytattuk. Ennek eredménye volt az, hogy évente közel 10 ezer ember 
képzésbe vonása valósulhatott meg a vírushelyzettől függetlenül is, de folytattuk a 
képzéseket. Nyilván amikor az előírások azt határozták meg, hogy online tegyük, 
akkor online tettük. Tettük ezt azért, mert az embereket nem hagyhattuk magukra, és 
nem is került erre sor. Amikor a miniszter úr beszámolójában a romák 
foglalkoztatásának 50 százalékos növekedéséről számolhat be, látni kell azokat az 
innovációkat is, amelyek az elmúlt években elindultak ebben az országban. Építve a 
“Nő az esély” projektben elindított duális készségfejlesztésre, a “Nő az esély” projekt 
keretében ezer roma nő kapott állást a szociális szférában úgy, hogy 
gyakorlatorientált képzés keretében már a leendő foglalkoztató helyén sajátíthatta el 
a szakmáját. A programban résztvevők több mint 90 százaléka a program után is bent 
maradt az intézményben, és a foglalkoztatásuk megvalósult. 

Emellett az elmúlt egy évben a Belügyminisztérium támogatásával olyan 
innovatív foglalkoztatási formákat indítottunk el az ország különböző helyszínein, 
amely fő célja az, hogy gyakorlatorientált képzésre építő foglalkoztatást biztosítson. 
Miskolcon ennek keretében házgyárat létesítettünk, amely keretében olyan 
könnyűszerkezetes házak építésére van lehetőség, amely az alacsony iskolai 
végzettségű emberek munkaerő-bevonását is lehetővé teszi. Ma már azt látjuk, hogy a 
hatékonyság nem kérdéses, hiszen ha akár csak Tarnabodot, akár Boldogkőújfalut 
említhetem, akkor ott már ezek a házak állnak, és épülni is fog a jövő évben több mint 
száz ház terveink szerint. De említhetném Tiszaroffot, azt a települést, ahol a 
Társadalmi Esélyteremtési Főigazgatóság, mint a második legnagyobb foglalkoztató 
jelenik meg azzal, hogy 14, többségében roma származású nő foglalkoztatását 
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valósítja meg az ott létesített varrodában. A fő cél az, hogy a közel tízezer fő 
képzésében szükséges munkaruházatot ott megvarrják. Az látható, hogy az ottani 
munkaerő egy rövid, gyors, célzott képzéssel ezeket a feladatokat el tudja látni. És 
hogy a minőségi gyártás egyértelművé váljon, bizonyítja az is, hogy a büntetés-
végrehajtási intézettel szorosan együttműködve, megrendeléseket kaptunk a bv 
intézetétől. A stabilitása adott lett ennek a foglalkoztatásnak, és most már 
mondhatjuk azt, hogy piaci lábon is meg fogja tudni állni a helyét. 

Vagy említhetném a most is készülő, Sellyén épülő zöldségfeldolgozó üzemet, 
ahol 12, az Ormánságban lévő kistelepülés bevonásával zöldségfeldolgozó üzemet 
létesítünk, amelynek a fő célja az, hogy a 12 településen megtermelt közel 300 tonna 
paprikát feldolgozzuk félkész termékké, majd aztán utána a piacon értékesítve 
kerüljön az önök asztalára vagy Magyarországon bármely vásárló elérhetőségébe. 
Mind-mind a foglalkoztatás az az elem, amely szolgálhatja minden egyes beavatkozás 
fenntarthatóságát. 

A kedvenc mondatom, engedjék meg, hogy itt is elmondjam, egy jó magyar 
mondás, amely úgy szól, hogy ha munka van, minden van. Való igaz, hogy ha a 
megélhetés biztosított, minden egyéb ezután következik, de a munkát nagyban 
befolyásolja a képzés és a képzettségi szint növekedése. 27 év után először fordult elő 
Magyarországon, hogy a Gandhi Gimnázium után létrejött Nógrád megyében, 
Bátonyterenyén a Fáy András Technikum átvételével a második Gandhi-modellt is 
alkalmazó intézmény létesítése. Ez a Belügyminisztérium támogatásával valósulhatott 
meg, és most már ott tartunk, hogy a Gandhi-modell a művészeti oktatás mellett a 
nemzetiségi oktatást is bevezeti, és az látható, hogy az ott járó diákoknál igény van a 
nemzetiségi oktatásra és a művészeti oktatásra is. 

Emellett meg kell említenünk azt a jogszabályi helyzetet, amelyet 2021 
júliusától a kormányzat bevezetett és elfogadta a felzárkózási képzések szabályozását, 
amely keretében 2021. július 1-jétől csak olyan felzárkózási képzéstípusok indíthatók 
el Magyarországon, amelyeknek egyértelmű a piaci relevanciája. Ez a 
képzőintézmények kötelezettsége, hogy bemutassák. A szabályozói környezet 
kötelezővé teszi egy úgynevezett mobilitási mentor alkalmazását, hiszen ha valaki a 
padban ül, az nem pusztán csak a képzés és a tudás megszerzésére kell hogy 
fókuszáljon, hanem az ő saját mentális és sok esetben egyéni élethelyzetének a 
javítására is. Tehát a komplex képzések rendszere és a képzés komplexitása a 
mentális felkészítésre is ki kell, hogy térjen. Sőt, ezenkívül pedig a munkaerő-piaci 
relevanciát bemutatva kötelező lesz 25 százalékban foglalkoztatást is biztosítani a 
képzésben résztvevőknek, magyarán aki Magyarországon felzárkózási típusú 
képzéseket indít, a csoport 25 százalékát el is kell helyeznie a munkaerőpiacon. 

2021 augusztusától a kormány, illetve a miniszterelnök úr roma kapcsolatokért 
felelős kormánybiztosnak nevezett ki, ezzel is kifejezve, hogy a romaügy mennyire 
fontos a kormányzat részére, és azért is tette ezt, mert közvetlen kapcsolatot kívánt 
létesíteni általam a roma civil szervezetekkel és a roma nemzetiségi 
önkormányzatokkal. Mondhatjuk azt is, hogy még szorosabbá kívánja tenni ezt a 
kapcsolatot, és mondhatjuk azt is, hogy a szakpolitika alkotásában közvetlenül is 
lehetőségük nyílt és nyílik a romaszervezeteknek a részvételre és a véleményezésre. 
Járva a civil szervezeteket, találkozva velük, a roma nemzetiségi önkormányzatokkal, 
egyértelművé vált az, hogy igény van a képviselők felkészítésére. Ennek keretében a 
héten megerősítettük a megyei cigányönkormányzatokkal azt a szándékot, hogy 
kormányzati támogatásból létrehozzuk a roma közéleti akadémiát. Ennek a közéleti 
akadémiának a fő célja az, hogy évente 400 olyan embert, olyan képviselőt vonjunk 
be a képzésbe, akik a civil szférában aktívan részt vesznek, vagy civil szervezet vezetői, 
roma nemzetiségi önkormányzati képviselők, és hajlandóak a képzés keretében 
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kommunikációs tréninget, partnerségi együttműködésről ismereteket szerezni, jogi és 
közigazgatási tudásra szert tenni. A végén pedig nem elfeledve azt sem, hogy a 
programtervezés egy lényeges tudáselem, amelyben úgyszintén a közéleti akadémia 
ilyen ismereteket kíván nyújtani a jelentkezőknek. A kormányzati támogatás 
lehetőséget biztosít arra is, hogy a résztvevőknek egyfajta díjazás kerüljön utalásra, az 
ő részükre. Én bízom benne, hogy ez is hozzájárulhat a társadalmi együttműködés 
erősítéséhez, a hatékony és minőségi képviselet kialakításához. 

Végezetül csak megerősíteni tudom az előttem elhangzottakat, kiemelve azt is, 
hogy a roma nemzetiségi támogatások keretében a 2019. évhez képest, amely 
keretében 853 nyertes pályázatot említhetünk meg, 2020-ban ez a szám több mint 
ezer pályázatot jelentett. Az látható, hogy a folyamatok egyértelművé váltak, és az is, 
hogy rendszerszintű változásokat igyekeztünk megtenni ebben az országban a 
romaügy területén, mind a nemzetiségi autonómia és összességében a kulturális 
autonómia megvalósítására, mind pedig az élethelyzetek javítására. Köszönöm, hogy 
meghallgattak. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen Sztojka Attila kormánybiztos úr tájékoztatását. Ha 

nincs a minisztérium részéről további hozzászólás, akkor megadom a szót a bizottság 
tagjainak. Kérdezem, hogy van-e valakinek az elhangzottakkal kapcsolatban - vagy 
egyéb ide tartozó - kérdése, véleménye, észrevétele. (Nincs jelentkező.) Úgy látom, 
nagyon részletes, kielégítő tájékoztatást kaptunk. 

A magam részéről engedjenek meg két kérdést, illetve részben kérést is 
szeretnék felvetni. Az egyik. Úgy hallottam, hogy a gyermekházak támogatásában, 
éppen abból adódóan is, hogy 80-ról 188-ra megnőtt a számuk, lehetnek 
finanszírozási problémák. Szeretném kérdezni, hogy a 2022. évi költségvetésben 
biztosított-e minden szempontból a támogatás, akár még az emelkedő számot is 
figyelembe véve. 

A másik kérdésem, részben kérésem. Az elmúlt hetekben zárult le a 2021-
2022-es nemzetiségi pedagógushallgatói ösztöndíjpályázatok kiértékelése és a 
szerződéskötések. Míg a korábbi 3 évben mindig 10-12-15 roma nemzetiségi 
pedagógushallgatóval, elsősorban nemzetiségi óvodapedagógus-hallgatóval kötöttünk 
szerződést, most egy kicsit meglepett, hogy nem volt az első évfolyamosok között új 
roma nemzetiségi pedagógushallgató. Nem volt még időm érdemben utánajárni, de 
amennyire tudom, ez részben összefügghet az emelt szintű érettségi követelményével, 
illetve a tanszéken is történtek személyi változások, lehet hogy ezzel összefüggésben is 
van. A kérdésem vagy kérésem a következő. Szeretnék ennek személyesen is 
utánajárni januárban és megnézni, hogy mi volt a probléma, és hogy tudunk segíteni 
ebben. Kérném majd a minisztérium  részéről az együttműködést, hogy ezt együtt 
tegyük meg. Köszönöm szépen. Ha nincsen más kérdés, akkor megadnám a szót 
miniszter úrnak. 

 
DR. PINTÉR SÁNDOR belügyminiszter: Köszönöm szépen. A második 

kérdésben azt szeretném, ha ennek mi is utánajárnánk, ezért felkérem helyettes 
államtitkár asszonyt, hogy a munkatársaival közösen ezt tegye meg. Kérem, elnök úr, 
jelezze, amikor ennek eljött az ideje. Azt gondolom, hogy a januári időszak vége lesz 
az, amikor ezt ki lehet elemezni. Kérem, hogy ezt jelöljük ki. 

A másik a gyermekházak anyagi támogatása. Mi egyértelműsítettük, hogy úgy 
kezdünk bele egy programba, hogy hosszú távon tudjuk biztosítani azt a szintet, 
ahonnan elindultunk, tehát mindenféleképpen megpróbáljuk előteremteni azt a 
pénzt, amely ezt biztosítani fogja. Hogy még milyen forrásból, száz százalékosan nem 
tudjuk, a 2022-es költségvetésben benne van ismereteim szerint. Azzal nincs 
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probléma. Ha itt valami gond adódna, a Belügyminisztérium tartalékából, a 9. 
fejezetből nagy valószínűséggel ki fogjuk tudni egészíteni, még a növekedést is 
biztosítva. Köszönöm szépen, elnök úr, és köszönöm valamennyi résztvevőnek. Úgy 
látszik, hogy kimerítőek voltunk, minden részletre kiterjedtünk. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen belügyminiszter úrnak a gyors intézkedést és a 

viszonválaszt is, amely megnyugtató viszonválasz. 
A napirend zárásaként áldott adventi várakozást, boldog karácsonyi ünnepeket 

kívánok, egy közösen eredményes és boldog új esztendőt és mindenekelőtt jó 
egészséget a további munkához! Köszönöm szépen. (Dr. Pintér Sándor: Köszönjük 
szépen.) Ezzel az 1. napirendi pontunkat lezárom. A vendégeinknek megköszönöm a 
részvételt. Egy kis szünetet tartunk, hogy a 2. napirendi pontot el tudjuk kezdeni. 

 
(Szünet: 11.14 - 11. 15) 

Egyebek 

ELNÖK: Rátérünk a 2. napirendi pontunkra, az egyebekre. A keddi bizottsági 
ülésünkön felmerült, hogy az Áder János köztársasági elnök úr meghívására tartandó 
programra holnap ne mindenki külön-külön vigyen ajándékot, hanem egy közös 
ajándékot válasszunk. Azt kérném majd a bizottságtól, hogy a bizottsági ülés bezárása 
után 5 percre maradjunk még, hogy megbeszéljük a közös ajándékot. 

A másik, amit szeretnék tájékoztatásul elmondani. A bizottsági ülést 
megelőzően a házbizottsági ülésen történt döntések alapján a bizottsági ülés végére 
már biztosan meglesz a plenáris ülés pontos menetrendje. Az biztos, hogy mindegyik 
hozzászólásra hétfőn délután öt óra, fél hat után kerül sor, tehát Varga Szimeon, 
Kissné Köles Erika, Szolga József, jómagam, illetve a Rozmaring Tsz. ügyében a 
képviselői felszólalásra is. A bizottsági ülést követően mindenkinek megküldöm a 
pontos menetrendet. 

Kérdezem, hogy van-e valakinek bejelentenivalója az egyebek napirendben, 
vagy észrevétele. (Nincs jelentkező.) Ha nincs, akkor köszönöm mindenkinek a 
részvételt. Az egyebek napirendi pontot lezárom. 

Az ülés berekesztése 

Az ülést berekesztem. Köszönöm szépen. 
 

(Az ülés befejezésének időpontja: 11 óra 16 perc) 

Farkas Félix 
a bizottság alelnöke 

 Ritter Imre 
a bizottság elnöke 

 

Jegyzőkönyvvezető: Vicai Erika 


